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Minerální pramen v Koutech není zas tak příliš známý, přitom se jedná o velice dobrou
minerální vodu,. Je skoro totožný s Poděbradkou, dokonce má i vyšší perlivost. Sirný zápach
je jen sotva patrný, v lahvi se úplně ztratí asi za tři dny. Obsah železa je malý. Má vysoký
obsah vápníku, hořčíku a sodíku. 
 
Dnes je v okolí Poděbrad navrtáno celkem 27 vrtů. Z chemického hlediska jsou si zdejší
minerální vody velmi podobné. Rozdíly jsou především v množství rozpuštěných látek a
obsahu oxidu uhličitého. Chuť mají ale všechny přibližně stejnou. Voda podobnému typu je
díky hydrogeologickému podloží přibližně pod třetinou Středočeského kraje, což je asi 900
metrů čtverečních. Voda se nachází v křídovém pískovci v hloubce od 80 do 150 metrů,
takže je v podstatě nevyčerpatelná.
 
                                                                                            Tak si načepujte a "Na zdraví" ! 



Vážení spoluobčané, 
v dubnovém vydání Kouteckého plátku, ve kterém jsem psal o tom, jak si v obci
vedeme v třídění odpadů jsem avizoval, že se tomuto tématu chci průběžně věnovat.
Od společnosti AVE, která se nám o odpadové hospodářství stará,  jsme obdrželi
data o celkové hmotnosti odvezeného odpadu za první tři měsíce roku 2023. Když
jsem tato data porovnal za stejné období s loňským rokem, byl jsem nemile překva-
pen. Posuďte sami. V tabulce níže jsou uvedeny hodnoty za loňský rok a porovnání
s letošním.
 
 
 
 
 
 
 
 
Chci na nás všechny tímto apelovat! Zamysleme se prosím nad tím, jestli skutečně
dostatečně třídíme domácí odpad. Pevně věřím, že čísla v půlce roku budou vypadat
příznivěji.                                                                
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Informace z obce 

1. Náš záhon u rybníka Louže bude zahradníkem panem Burdou vysázen
květinami v sobotu 3. 6. 2023. Dříve nelze, jelikož sazenice nedosahují požadující
výšky.
 
2. Na našem hřišti již společnost MRJ zajistila dosypání kačírku v doskočišti. 
V nejbližších týdnech proběhne revize všech herních prvků na hřišti. Tato revize
bude stát 3 200,-Kč.
 
3. Ministerstvu pro místní rozvoj byly dne 12. 5. 2023 odeslány veškeré dokumenty 
za účelem získání finančních prostředků na opravu místních komunikací v ulicích 
U Kovárny a Pytlovka.
 
4. V minulém vydání jsme Vás informovali o schválení dotace na pořízení
fotovoltaiky na budovu obecního úřadu a hospody. Dne 11. 5. 2023 jsme ještě zaslali
žádost o dotaci na projektovou dokumentaci, která se tohoto týká. Za projektovou
dokumentaci jsme zaplatili 101 500,-Kč. Fond Středočeského kraje nám z této
částky může poskytnout zpět do naší kasy až 50%, což je částka 50 750,-Kč.
 
5. Vy, co jste na našem Facebooku Obec Kouty již víte o tom, že v Jeřábníku, na
ploše 3 000 m2 je nově vysázeno 1 000 ks javoru a 325 ks modřínu. Cena výsadby
včetně oplocenky je ve výši 150 000,- Kč plně hrazena z dotačního titulu
Středočeského kraje. Lesy Deblice, které nám stromy vysázeli, navíc vytěžili z
Jeřábníku popadané stromy, za které obec obdrží cca 60 000,- Kč.
 
6. Závěrečný kroužek pro děti přihlášené do Kouteckého dětského klubu se koná 
30. 5. 2023
 
7. Společnost VAK Nymburk provedla laboratorní rozbor minerální vody z našeho
pítka. Minerální voda vyhovuje vyhlášce Ministerstva zdravotnictví č. 423/2001 
Sb. v rozsahu provedených stanovení. Cena rozboru stála 1838 Kč.
 
8. Firma Deblice lesy informuje:
SLAVÍME!!! 20 let: 2003-2023, SLEVA NA VEŠKERÉ JEHLIČNATÉ DŘÍVÍ - 999 Kč/prm
DŘEVĚNÉ PELETY a BRIKETY - AKCE!!!včetně dopravy. při objednání do konce
června a závozu do konce srpna 2023 -doprava za polovinu - při dopravě 4-5 tun.
 
 
 
 

ČR nastupuje trend: od skládkování ke třídění, recyklaci a materiálovému
využití na maximum.
 
V roce 2030 dojde k zákazu odpad skládkovat. Od této doby se nerecyklovatelný
odpad bude muset pouze spalovat. Obce musí dosáhnout toho, že 65% jejich odpadu
bude recyklovatelný. V roce 2035 už to bude 70% (V Koutech tvoří aktuálně
recyklovatelný odpad 40% z celkového množství odpadů).
Na květnovém setkání starostů s vedením Středočeského kraje nám byla rezentová-
na plánovaná výstavba nové velkokapacitní spalovny odpadů. Pod náz-vem ZEVO
Mělník, což je zkratka pro zařízení pro energetické využití odpadu, se skrývá
vybudování obří spalovny u Mělníka. Ta se buduje v areálu elektrárny provozovanou
společností ČEZ. Kapacita spalovny má být cca 400 tisíc tun odpadu ročně a měly
by se tam spalovat odpady převážně ze Středočeského kraje.
Spalovna má fungovat ve zkušebním provozu zhruba za čtyři roky. Na základě
dotazů jsme se však dozvěděli, že ještě nejsou řešeny silniční obchvaty pro dopravu
do spalovny. Jejich výstavba je podmínkou pro zprovoznění spalovny.
 
Holding EPI, jehož součástí je společnost AVE, která nám svoz a likvidaci odpadů
realizuje v současnosti buduje svou vlastní spalovnu ZEVO v Opatovicích u Pardubic.
Obec Kouty podepsala memorandum se společní AVE o budoucí spolupráci pro
termické využití odpadů, což znamená že se náš odpad bude moci, pokud obdržíme
výhodnější podmínky, spalovat právě v Opatovicích. Zkušební provoz se plánuje na
rok 2029.                                                         
                                                                         Martin Pelichovský, starosta obce
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Rozhovor s kouteckou hospodskou Kájou
 
Karla Bálková je hospodská v Kouteckém klubu už sedmým rokem. Pochází ze
Sokolova, dlouhá léta žila v Praze a také v zahraničí. Je matkou dvou dětí, babičkou
čtyř vnoučat a každým dnem očekává narození druhého pravnoučete.
 
Kájo, jak dlouho se pohybuješ v pohostinství?
No..., to je 40 let
 
Jaké profese jsi za svůj život ještě vykonávala?
Byla jsem kuchařka a jeřábnice.
 
Jak se vůbec stalo, že jsi se k nám dostala?
No, to je teda :-) Na internetu jsme viděli nabídku obecního úřadu. V tu dobu jsme
měli ještě dvě nabídky na převzetí hospody z jiných míst. Přesto jsme si nakonec
vybrali tu v Koutech.
 
Máš své oblíbené štamgasty?
Ano, to tedy mám :-)
 
Kájo, pociťuješ zdražováním piva odliv svých zákazníků? Nebo třeba to,
že si místo svých čtyř piv vypije zákazník jen piva tři?
Víš, že nepociťuji?
 
Proč se v naší hospodě smí kouřit?
Protože jsme od počátku klub. Byl založen právě proto, aby se tu kouřit mohlo.
Denně mi sem chodí v drtivé většině jen kuřáci. Výjimku tvoří dny, kdy jsou zde nebo 
v přilehlých prostorách obecní společenské a kulturní akce. To se opravdu nekouří.
 
Máš nějaké přání, které nám můžeš sdělit?
Aby mi dlouho vydrželo zdraví a mohla jsem tuhle práci ještě dlouho dělat.
 
Máš Kájo vůbec volný čas? Pokud ano, jak ho trávíš?
Mám málo volného času. Občas se stane, že zavřu hospodu a jedu za rodinou.
 
My jsme v hospodě po třetím pivu všichni nejlepší sportovci, trenéři, politici
a všemu rozumíme nejlépe :-) Jak to děláš, že si zachováváš chladnou hlavu
a nadhled? Myslím, že jiný by z toho už za ty roky skončil v blázinci a ty ne. To ty
ne. Ty nám druhý den tu naší hospodu zase otevřeš :-)
V hospodách se takové řeči vedly vždycky. A dlouho budou. Umím vypnout. 
Neslyším, nevidím. A někdy si za rohem zanadávám, to si nemysli, že ne :-)
 
Co si myslíš o hospodách v obcích? Jsou podle tebe důležité?
No, to tedy jsou! A obec je musí umět a chtít podporovat. Vesnice musí mít svou
hospodu. Vesnice bez hospody je mrtvá vesnice!
 
 

Kulturní akce v Koutech 
 27. 5. 2023 - Zahájení rybářské sezony v lesíku 

Od 15:00 srdečně zveme k posezení do lesíka v rámci zahájení rybářské sezóny. 
Občerstvení zajištěno. 
 
3. 6. 2023 - Dětský den
Od 9:45 - 12:00 - rybářské závody pro děti do 15 let, děti do 7 let jen pod
dohledem rodiče. V případě zájmu o zapůjčení rybářského náčiní prosím volejte
předsedu rybářského spolku Kouteční rybáři z. s. - Michal Hanousek- 776 887 025
 
od 14:00 na návsi - taneční a sportovní soutěže, kouzelník, logické hry, obří puzzle
a další. 
 
4. 6. 2023 - návštěva parku Bylandia. Sraz je v 9:30 na návsi v Koutech, odjezd
autobusem a návrat cca v 16. hodin. Děti vstup zdarma, dospělí 210,-.  
Do 29.5. se ještě můžete nahlásit na email: starosta@obec-kouty.cz
 
23. 6. 2023 - Divadelní představení a taneční zábava
Bližší informace na plakátu na zadní straně Plátku. 
 



1917 - 24. ledna bylo naměřeno 10 stupňů ale koncem měsíce nasněžilo. 25. 1. byl z
Kout odveden na vojnu Fr. Jirout, odvodem neprošli - Bedřich Jeník a Josef Málek.
Při druhém odvodu v únoru bylo dále odvedeno 7 osmnáctiletých chlapců, kteří
nastoupí na službu počátkem března. Únor je mrazivý, měří se až -19 st. Mrazy trvají
až do 25. 3. V březnu byl proběhla další odvodní komise a odešli další dva mladíci.
Počátkem dubna se seje obilí, celý duben je však mokro a chladno. 7. dubna se
rozvodnila Blatnice. Šíří se chřipka. Německo zostřuje ponorkovou válku a Amerika
přerušuje diplomatické styky s Německem. Na tratích váznou vlaky kvůli nedostatku
uhlí. Doba je zlá, vojenské rekvizice berou lidem poslední potraviny. V Rusku jsou
zajati koutečtí vojáci - Josef Křejčík, Václav Jeník a Václav Heller. Jako legionáři
bojují v zahraničním vojsku rolník Jaroslav Urbánek, kovář Bohuslav Suchánek a
bankovní úředník Vít Suchánek. 
Někteří kouťáci bojují na italské, francouzské nebo ruské frontě. Amerika tento rok
vypovídá válku Německu. 23. dubna je svolána poprvé od začátku války ve Vídni
říšská rada. Do oběhu se zavádí tzv. "sviňky" = železné dvacetihaléře. Opět
proběhla sbírka, tentokrát ve prospěch kojenců a v Koutech se vybralo 17 K. Na 6
válečnou půjčku upsáno od občanů 6.2 K, obec půjčila 1000 K.
A co to vlastně byla válečná půjčka? Válečné půjčky v Rakousko-Uhersku byly
vypisovány pro potřeby financování první světové 
války. Konflikt, který se ukazoval být nesmírně nákladný
 pro vládu mocnářství, vyžadoval ohromné množství
peněz, které se země pokoušela získat od svých obyva-
tel. Rakousko-uherská vláda věděla již od počátku 
války, že nemá dostatečné peněžní rezervy pro její 
kompletní financování. Velké banky na území státu 
nedokázaly poskytnout centrální vládě dostatek 
peněz a přístup k penězům ze zahraničí nebyl možný. 
Vláda ve Vídni se proto rozhodla záležitost řešit vy-
psáním veřejné půjčky, která byla navržena a modelo-
vána po německém vzoru (v Německu byla obdobná 
půjčka realizována v listopadu 1914). Byla osvobozena
od daní a poplatků, slibovala pětiprocentní úrok
a zpočátku se ukázala být velmi úspěšná. Jednotlivci si mohli brát půjčku
dobrovolně, stát se však snažil velkolepou kampaní v tisku, diskreditací jiných forem
ukládání peněz a motivací veřejnosti různými benefity obyvatelstvo přimět, aby
státu půjčoval peníze. Tlak na řadu lidí byl obzvláště silný, což vedlo k tomu, že
mnozí si půjčovali peníze jinde a za půjčené peníze potom upisovali peníze pro
rakousko-uherský stát. Skutečnost, že na půjčkách měla vláda eminentní zájem
dosvědčuje i fakt, že armáda musela uvolnit cca 5300 mobilizovaných vojáků pro
potřeby výběru a správy půjček. V okamžiku rozpadu Rakousko-Uherska bylo ve
válečných půjčkách vybráno celkem 101 miliard korun. Po skončení války a rozpadu
Rakousko-Uherska byla proplacena jen velmi malá část z peněz.
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Koutecká kronika - 6. díl 

5Podle kroniky zpracovala Ivana Kelymanová 

Píše se rok 1916 - v Koutech je tzv. rekvizice na dobytek . Starostou je p. Lazar a
zapisovatelem je Jan Řehák - tito dva chodí od čísla k číslu a zapisují "lepší" doby-
tek. Te je pak odvážen do Poděbrad na nádraží. Zde se dobytek váží a nakládá.
Odváží se od Německa, aby tamní lidé nehynuli hladem. Chytrá rakouská vláda platí
komisařům, kteří dobytek zapisují, odměnu, proto se chlévy tak rychle vyprazdňují.
Lidé se domnívají, že Čechy jsou nejvíce zatíženy repatriacemi. Kronika uvádí: 
"Ani však v Českých zemích neměří se stejným loktem. Loket ten řídí se podle energie
správce politického okresu. Umí-li si dupnout je měsíční odvodný kontingent menší"
V čele poděbradského okresu je hejtman p. Laušman, dobrák od kosti, který si
dupnout ale neumí a jeho dobrotu odnáší celý okres tím, že musí odvádět v procen-
tech víc dobytka než okresy sousední. Odvádí se také koně. Jejich cena rapidně
stoupá, pohybuje se 15 - 30000 K.
Do odvodu jsou již bráni všichni, nevybírá se schopný muž ale jde každý "kdo je
schopen natáhnout si kalhoty". Odvedenci jsou označováni písmeny A = schopen
frontální služby, B=méně schopní, co hlídali mosty. Rodinní příslušníci pak dostávali za
odvedence 3 K vyživovací příspěvek.  
Protože není dostatek učitelů, spojuje se dvoutřídka v Koutech na jedinou třídu o 77
dětech a vyučuje jí sám pan řídící Jan Řehák. 
27. září se opět koná v obci sbírka ve prospěch vojenského lazaretu v Poděbradech -
vybralo se: 40 kg jablek a 22 kg zeleniny. Sbírka pro Ústřednu krmiv činila 174 kg
kaštanů. 7. října se pak vybírali po vsi peníze - celkem 57, 23 K. Peníze byly poslány
Válečnému pomocnému úřadu c. k. ministerstva vnitra pro obětní dny ve Vídni. Na
výzdobu válečných hrobů bylo pak 3 děvčaty po Koutech vybráno 17, 23 K.
21. listopadu umírá v 21 hodin na zámku Schönbrunn rakouský císař František Josef I.
Na znamení smutku visel na škole 14 dní černý prapor. 
Sbírky se konaly neustále, další proběhla v prosinci a vybralo se pro Českou zemskou
komisi 40 K a 12.350 K na V. válečnou půjčku. 
 
Dále se část kroniky věnuje matkám, které musely nechat své syny odejít do války. 
"V době hrůz a děsu válečné litice, nejvíce úzkosti a běd snášejí ustarané matky.
Trpí útrapami tělesnými a duševními.  Tělesné jsou podmíněny nedostatkem potravin,
starostmi a pracemi hospodářskými, bojem o trochu mouky, o bochník chleba.
 Ale nejsou ničím tyto útrapy tělesné. Vzpomínka na syna, který často velmi mlád 
a nezkušen, prodlévá v útrapách boje- vyvolává potůčky slz, které z uplakaných očí
smutně kanou při každé práci, na upracované těžké ruce mateřské. S rozechvělým
hlasem chodí vstříc poslu, který nosí všem tak dobře známé lístky polní pošty a se
zkaleným zrakem předčítají si denně stokrát ty drobné, tužkou psané řádky."
 
 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Rakousko-Uhersko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rakousko-Uhersko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Prvn%C3%AD_sv%C4%9Btov%C3%A1_v%C3%A1lka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Prvn%C3%AD_sv%C4%9Btov%C3%A1_v%C3%A1lka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Prvn%C3%AD_sv%C4%9Btov%C3%A1_v%C3%A1lka
https://cs.wikipedia.org/wiki/N%C4%9Bmecko
https://cs.wikipedia.org/wiki/V%C5%A1eobecn%C3%A1_mobilizace_v_Rakousko-Uhersku_v_roce_1914
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rozpad_Rakousko-Uherska

